
AStA Meeting 15.05.2025
Status adopted

Date

Place Mufuzi

Start Time 1603

End Time 1747

Language deutsch

Meeting Leader Hannah Spre)

Minute Keeper Lotta Böckmann

Agenda

AI 1 Welcome and Regularities

AI 2 Approvement of Minutes

AI 3 Messages and Enquiries

AI 4 Check-in from our webmaster 
Leonie

AI 5 Input on our AStA rules of 
Procedere, discussion about 
expectations & Wishes

AI 6 Handover our work  Notion

AI 7 Various

Tagesordnungspunkte

TOP 1 Begrüßung und Regularien

TOP 2 Genehmigung der Protokolle

TOP 3 Mitteilungen und Anfragen

TOP 4 Check-in von unserer Website 
Mastering Leonie

TOP 5 Input zu unseren AStA 
Vorgangsregeln, Diskussion über 
Erwartungen und Wünsche

TOP 6 Übergabe unserer Arbeit und 
Notion

TOP 7 Verschiedenes

Presence
Department Names Present

Speaker Denise Granzow a-1631

Speaker Hannah Spittler a-e

Speaker Emil Jüchter

May 15, 2025

AStA Meeting 15.05.2025 1



Speaker Theo Lohse a-e

Finance Phillipp Näser

Personal Luisa Hübschen

HoPo Referat
Max Dietrich
Janne Kedzia

International Society
repr.
repr.

Ekaterina Dolgova
Sergey Yurchenko
Yelyzaveta Holub

UniKino
repr.
repr.

Jule Diesel
Tuan Phuong Le
Carlotta Linden

1617-e

Vakuum
repr.
repr.

Lotte Oppermann
Tom Schönrade
Judith Große-Schulte

1630-e

Öko?–logisch!
repr.
repr.

Svenja Ranke
Lena Singer
Sophia Hellemeier

a-e

Pfui
repr.
repr.

Gissu Zarandi
Raoul Doublan
Antonia Paulsen

a-e

QuARG
repr.
repr.

Lyth Schmidt
Mags Schlags
Isa Stolz

Katerfrühstück
Rosa Schlagberg
Helena Minner

Theater
repr.
repr.

Katharina Harms
Henrike Vogel
Leah Fischer

a-e

Wohnzimmer WoZi)
repr.
repr.

Nele Hahner
Mika Fischer
Noam Ketelsen

AntiRa
repr.

Fernanda Glas
Giulia Urgan

ARCHIPEL (autonomous)
repr.
repr.

Jonte Ferber
Kevin Hecht
Amelie Louise Paassen

a-e

StuBe (autonomous)
repr.

Josias Max
Lotta Kirchner

AStA Meeting 15.05.2025 2



repr. Charlotte Hobbs

Webmasterin Leonie a-1712

English Minutes

Important Announcements and Resolutions
Next AStA Meeting is on: 22.05.2025

AI 1: Welcome and Regularities
Hannah Speaker) opens the meeting at 1603 and establishes that the 
meeting is NOT quorate with 6 votes, 7 including the autonomous 
departments. Even after the arrival of two more departments at 1617 and 
1630, the meeting remains not quorate.

AI 2: Approvement of Minutes
Postponed.

AI 3: Messages and Enquiries

Messages from Speakers
This happened:

We published a press release last week in which we backed the fzs 
statement about the coalition agreement. The fzs is something like the 
nationwide student representation. Our AStA is part of it. The fzs went 
through the coalition agreement and analyzed where it is ‘anti-student .̓ 
They have written a long document about what is problematic for 
students in the coalition agreement. We backed their resulting demands 
that the federal government should focus more on these issues. The 
press release can be read on our website.

There was some back and forth about whether we should organize the 
coraci (contre le racisme) on the same weekend as the SOA Summer 
Open Air) and whether we should cooperate. We had started to plan it 
that way, but the coraci has now decided that an educational series 
makes more sense for them. That's why the planning will no longer take 
place together from now on. The SOA is on 11th of July. We are still 
urgently looking for people to help with the planning. If you want to get 
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involved: Our next planning meeting is on Monday at 2pm in the 
Speakerʼs office in building nine. Spread the word!

We are preparing the StuPa elections next week, they take place from 
Tuesday to Thursday. Tell everyone about it, everyone should go and 
vote. I am particularly in contact with the election committee for the PR 
work to advertise this.

Leonie: Let me know if you need anything else for the website!

Speakers: Thank you!

We had our first workshop for people who are interested in becoming 
AStA Speakers. Two people participated, which was nice. If you can 
imagine yourself or people you know in that role, great! We are also 
currently looking for StuPa Chair people and a new personnel officer. 
The next Speakerʼs workshop is next Thursday at 1730 after the Asta 
meeting.

We have regular HoPolarbären meetings (the StuPa Chair, the student 
senators, the university policy officers and ourselves are participating) 
to discuss university policy issues. We talked about many different 
things. For example, about the Foundation Council (we are a foundation 
university), which is looking for new people. We also talked about the 
fact that we are demanding a civil clause. This is what universities can 
write in their preamble, that they only conduct research for non-military 
purposes. At Leuphana, we have it  included in the preamble, but only to 
a low extent, and a little bit in the sustainability regulations, but not in 
such a way that it feels legally binding. The students in the Senate are 
therefore submitting an proposal to the Senate, which will be discussed 
next Wednesday. There will also be a press release from the StuPa 
Chair. This will be sent to Lüneburg newspapers etc. We at Leuphana 
want research to be carried out for non-military purposes only and are 
publicising this.
We also talked about studying and 
quality management, because 500,000 euros have just been given to 
the university here to improve studies and teaching, and proposals for 
projects can be submitted. The university itself definitely has proposals. 
We also want to make suggestions. If you have specific ideas about 
what you would do with that kind of money, let us know!
We also talked about the painting by Daniel Mann on the wall outside. 
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There's a swastika in it. We'll get in touch with Daniel Mann again and 
have worked out a proposal on how we can deal with it.

PFUI Does that have to be done in cooperation with the artist?

Speakers: It's been sprayed over before and the artist didn't think 
that was bad, but the university drew it over again because the 
painting is covered by artistic freedom. We want to get permission 
from the artist so that we only have to negotiate with the university. 
It happens all the time that it gets painted over and put back again.

Leonie: Is there any more information on this? An explanation would 
be better than the symbol just being there.

Speakers: There is no concept that was worked out by the artist 
himself and even when we asked him on the phone, he couldn't 
quite explain why he put it there. There are two articles that try to 
explain it, perhaps it has to do with his origins in China and that the 
symbol symbolizes something else there. However, as there is no 
statement from the artist, it is a matter of interpretation by other 
people as to whether the symbol is intended to open up a discourse 
or to be reproduced.

Theatre: Yes, and it's inappropriate here because it was a Nazi 
place.

Leonie: Yes, or it has potential for educational work.

Speakers: But the discourse about what the campus used to be only 
started when the symbol was there. Perhaps it also triggered the 
discourse. So it's not just a swastika on the wall, but perhaps still not 
contemporary.

Speakers: To summarise: we would like to have information underneath 
it, we are open to it. But we actually want to get rid of it.

We met with Michaela, the head of the college. We talked a lot about 
teaching evaluation. That's the online survey that you always fill in at the 
end of the semester. And there are also feedback opportunities in the 
middle and at the end of the degree programme. There are also quality 
circles. The regulations are to be changed soon. We don't think the 
system works so well at the moment because feedback is rarely 
followed by action. That makes it pointless. We are in contact with 
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people from the teaching service. They gave us issues that we should 
pass on to the college, especially with regard to complementary studies.

Last Thursday was the 8th of May. We declared it a public holiday here 
in the AStA. We issued a press release calling on the university to 
declare an academic holiday. We had talked to Mr Spoun and Mr Brei 
about it beforehand and they organised a panel discussion. It's cool that 
they did that, but it would be even cooler if they replaced lectures with 
workshops on the topic on that day. Here at the AStA we also organised 
a campus tour. Thanks to Öko?Logisch! for the groundwork. A lot of 
people came and there was a lot of positive feedback. Many people 
want to work on something like this. There is also the AK 
Campusgeschichte, an initiative from a few years ago. Part of their aim 
is to ensure that there are informative steles on campus. These are now 
being actively planned. In front of the central building and on the way 
from the bus stop to the campus. And information boards on the 
buildings. The texts for these are ready, maybe, hopefully, the steles will 
already be there at the end of the year. I'm very motivated to bring this 
to life. Please get in touch if you are too. We also want to organize a 
campus tour, perhaps once a month because there has been so much 
interest.

You helped launching the educational series on antisemitism and anti-
muslim racism. They are working hard and have planned the first 
workshops. There are events in June and July. We met with them.

Two of the Speakers also met with Julia Verlinden, a member of the 
Bundestag for the Green Party who is based in Lüneburg. She was very 
friendly. We talked about how she could represent our issues. It was 
productive.

We are currently planning the handover to the new Speakers.

I (one of the Speakers) am traveling to the Lower Saxony-wide AStA 
conference in Hannover on Tuesday. We'll get together at this 
conference at Lower Saxony level and see what we can do. We had 
launched a petition Solidarity instead of austerity) and can present it to 
the petitions committee (where people from the state government sit) for 
25 minutes. We are preparing this together on Tuesday. We want to 
convince the ministry and all the members of the  parliament who are 
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there to put more money into the Studierendenwerk. Two weeks later, on 
the 11th of June, the petitions committee meets.

We're meeting again next week with the HoPolarbären, which is made 
up of the Stupa Chair, the senators, the university policy officers and 
ourselves, the AStA Speakers. We'll talk again about this question: How 
should the AStA proceed politically?

Weʼll also meet Phillip Main. He is an SPD member of nation parliament 
for the district of Lüneburg and asked us if we wanted to meet with him. 
We're doing this because it's exciting that the SPD is in government and 
we might be able to popularise student issues.

Over the last few weeks and months, one of the Speakers has met with 
all the FGVs (student representatives) and held individual discussions 
with them. According to the statutes, there is an FGV Council, i.e. a 
committee of all FGVs, but it doesn't really exist at the moment. We are 
considering to what extent we can set up and institutionalise such a 
council, perhaps we could also set up an expense allowance to get this 
going. That would be good to be able to monitor teaching.

This is coming up:

We were asked for a campus tour for eleven students from Texas, the 
tour is in English. Unfortunately, us Speakers, we don't have the time. 
That's why we are looking for people who could give it. There are 
materials available. There is also a Telegram group if you would like to 
join. It would take place on the 19th or 20th of May. Please get in touch 
by tonight if you want to take part.

There's a congress organised by the fzs (free association of student 
organisations, see above). It's about antifeminism at universities. It takes 
place from 2225 May. If you are interested or want to spread the word, 
that would be cool. Scan the QR code or google the event. It's in 
Frankfurt at Göthe University and free of charge. There are FLINTA* 
dormitories.

We created a table on our shared notion. There, we can collect who is 
currently speaker of a department and who is going to run for that again, 
or who has already found new people for that or who is struggling. Feel 
free to sign up there. You only have access with the e-mail addresses of 
your department.
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In Lüneburg there is always the Wandelwoche, which is a large format 
with workshops and markets. It takes place from the 6th to the 14th of 
September. It's inconvenient that we have to already register now if we 
want to take part - the deadline is the 31th of May. We don't know 
whether the new Speakers want to take part there. But if you don't have 
a big change, maybe you can already decide. Itʼs a really cool event. We 
warmly invite you to take part. It's a great way to have an impact beyond 
the campus. But you have to specifically propose an event.

VAKUUM Do they help you to find a room?

Speakers: Unfortunately it doesn't say that. If you're interested, click 
through.

Messages from Departments
Theater: We went on a theatre trip last weekend. That was very cool. Many, 
not all of us, were there. We have grown together. We are rehearing 
intensively for our performance. It's going to be great. It takes place on the 
18th, 19th and 20th of July in the Kulturbäckerei.

Unikino: We have shown several films since the last meeting. They were all 
well attended. On Tuesday we showed a Hungarian film, the Hungarian 
exchange students were very happy about it. And today after the meeting 
we'll be showing another film in cooperation with the antira. We got one or 
two new people for the Unikino who are staying in Lüneburg for longer. 
We're thinking about doing a How To Unikino, because a lot of people 
haven't really got started yet and don't know what speakers of departments 
do etc.

Speakers: I'm also in the process of creating an onboarding programme 
for new Speakers. There is a Q and A in English. It's about general things, 
there's a section on the AStA meetings etc. The whole thing is backed up 
with paragraphs from the statutes. I would also present this again in the 
meeting here, then we can check whether this is implemented. You can 
find this on notion. On the general AStA home page.

Öko?Logisch! We didnʼt do a lot lately. I'm sorry I haven't been here for a 
long time. But we're just getting up again. All the members have been 
abroad. Now we've gained two new members. We've started with all with a 
picnic. At the moment, we could be eight members again. That would be 
great. We've set two brunch dates straight away - we're back!
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PFUI We're not doing anything right now except for the StuPa election. 
Come to the panel discussion on Monday! And go vote! We'll have more 
details to share at the next AStA meeting. We've also been in contact with 
the people with the travelling exhibition, but they haven't gotten in touch yet.

Speakers: Was it a conscious decision that you wrote ‘Politikreferatʼ and 
not ‘PFUIʼ on your posters?

PFUI I don't know at the moment. One of our problems is that a lot of 
emails end up in spam because of our unconventional name.

Unikino: We also had people interested in the travelling exhibition, but we 
didn't have any more information.

PFUI Yes, we'll put you in the CC when we write mails, maybe we could 
work together.

VAKUUM We had the Brass Riot concert, which was pretty good and full. 
Now we're planning some workshops. We're starting with a light mapping 
workshop. That will be awesome. Apart from that, we want to make 
jewellery and possibly cooperate with the Werkstatt (meaning actual 
workshop). Maybe a DJ workshop. Maybe a poetry slam. Workshop 
Wednesdays is the name of the format.

ARCHIPEL We've just started a big project with peer mentoring for new 
students with disabilities. We've spent a lot of time on applications and 
paperwork. It's looking very good at the moment, but it was a lot of 
bureaucracy and now we're at a low point.

SpSpeakerses: What exactly did you apply for?

ARCHIPEL We applied for extra funds to finance the project 
independently of the AStA. The aim is also to set up several job positions 
to oversee it. Also so that the project is long-term. Especially with the 
special fund for an inclusion project from the state, it is quite certain that 
the application will go through.

Speakers: Many thanks to you!

AI 4: Check - in from our webmaster Leonie
Leonie: Hello! I am the webmaster. I am therefore jointly responsible for what 
is on the department websites. You are responsible for the content and I am 
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responsible for managing it. Is there anything I can do or can I support you 
in updating the content of your websites? Please everyone go to your 
website now and make sure that the speaker names are up to date.

PFUI Oh, it hasn't been updated for a long time!

Leonie: That's right, have a look to see if you agree with the content. I'm a 
fan of giving websites headings, it helps with orientation. We could make a 
profile and thus standardise the information overview for all departments. 
Up to now, this has been too much work for many people. But perhaps from 
now on you could organise your pages according to who you are, what you 
do and where you can be found. You can look at the HoPo Referat page as a 
template.
The next thing I wanted to ask: Do you have access to your website? Have 
you ever edited it? If not, please send me an email: 
webmaster@asta-lueneburg.de, then I'll give you access data. There is a 
website with instructions on how to update a website called guide.asta-
lg.de. It also tells you how to log in etc. If you're not into IT, feel free to send 
me what you want changed, I'm paid to do that. I can also sit down with you 
and give you a crash course. It's just cool when the websites are used. If 
you are creating handover documents anyway, you could also write 
information about the websites directly into them so that your successors 
know about them straight away. Keep in mind that with the election of new 
department speakers, the names and the sidebar have to be updated again 
and the password is at best renewed. I will also remind you of this.

Leonie: I have finally found a client that allows you to connect Instagram 
feeds to websites! It's still having problems, but I'm sure it will work soon. 
Who has active Instagram accounts?  many
That's cool for you, then we can link them. Even people who don't have an 
Insta account can then see your posts on the website. If you want me to 
implement this for your department, please send me an email with the 
password for your Instagram account. It's cool if people feel responsible for 
checking your website from time to time, I'm happy to make changes for 
you. Do you have any questions or comments?  no

AI 5: Discussion about Expectations and Wishes
Speakers: The next Agenda Item is a discussion on expectations and wishes 
for this meeting. We could get together in groups of three and talk about 
what we like about the current format of the meeting and what we would like 
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to see changed and how. I have the feeling that this meeting is a bit stale. 
Maybe someone has an idea. I've brought some materials with me, you can 
take them.

 The AStA meeting splits into two small groups and talks about what 
people like about the meeting and what is worth discussing.

Spres: As a suggestion: We collect the topics now and discuss them bit by 
bit in the coming meetings. We then pass the whole thing on to the new 
AStA meeting as learning. Do you think that's a good idea?  general 
agreement

Collected ideas:

What we like: Introductory questions, that we are on notion, the motto 
animal

What could be changed:

Introduce snack schedule?

Info message after the meeting with the most important things?

More information from Speakers about their work?

AStA meeting projects?

Information overload in telegram group, telegram as app annoying → 
notion or mail?

Compress information more; information transfer does not work 
properly because a lot is not specifically relevant for the 
departments and the department meetings have time pressure, so 
speakers do not pass on everything → short minutes are a good idea

Form subgroups in chats/telegram channels

More accessible language in meetings, fewer abbreviations

Use AStA calendar more? Possibility to subscribe to it?

From now on there will be a list of abbreviations with English 
translations on notion

Open new AStA meeting at the beginning for everyone and not just 
for department speakers → lower the inhibition threshold for 
substitutes (if speakers are ill) to come to the meeting
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What is the mode of the meeting? Giving updates or working 
together? Plenary or chill out? Is it more serious or more relaxed? Do 
we need to define this? Establish a self-image? Especially with or for 
the new speakers

The Speakers are networking with the city, for example, one Speaker 
is in the Netzwerk Gegen Rechts (network again the political right) 
and that could also interest the PFUI or antira. One speaker is also on
the city's anti-discrimination committee, which could also be of 
interest to ARCHIPEL.  What role do department speakers have in 
the university cosmos? Only your projects or everything beyond 
that? Background: at other universities there are no Speakers AStA 
Speakers), everything is done by department speakers.

AI 6: Handover our work + Notion
Speakers: Did the transfer to Notion work out, do you still need support? If 
you are not yet at Notion, please contact the Speakers, then we can get 
together again and help you move.

AI 7: Various
From now on there will always be a short protocol of the meeting

The PFUI is organising the elections and is urgently looking for someone 
to moderate the panel discussion on Monday. If anyone is interested, 
please get in touch. The panel discussion is at 7pm.

PFUI How safe is the campus, is it possible for us to let people stay 
overnight here on campus?

Speakers: It is very complicated, legally it's difficult, the Vice 
President has to agree. Building management also has a say. You 
hardly ever get permission.

End of Meeting
As there are no further questions, Hannah Speaker) closes the meeting at 
1747. 

Deutsches Protokoll
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Wichtige Ankündigungen und Beschlüsse
Die nächste AStASitzung ist am: 22.05.2025

TOP 1: Begrüßung und Regularien
Hannah Sprecher*in) eröffnet die Sitzung um 1603 und stellt fest, dass die 
Sitzung 6 Stimmen ist, 7 inklusive der autonomen Referate NICHT 
beschlussfähig ist. Auch nach dem Eintreffen zwei weiterer Referate um 
1617Uhr und 1630Uhr ist die Sitzung nicht beschlussfähig.

TOP 2: Genehmigung der Protokolle
Vertagt.

TOP 3: Mitteilungen und Anfragen

Mitteilungen der Sprecher*innen
Das ist passiert:

Wir haben letzte Woche eine Pressemitteilung veröffentlicht, in der wir 
uns hinter die Stellungnahme des fzs stellen. Das ist die bundesweite 
Studivertretung. Die sind den Koalitionsvertrag durchgegangen und 
haben untersucht, wo dieser “Studi-feindlichˮ ist. Sie haben ein langes 
Dokument darüber ausgearbeitet, was nicht gut ist. Wir haben uns hinter 
deren Forderungen gestellt, dass die Bundesregierung da mehr Fokus 
drauf setzen soll. Sie ist auf unserer Website einsehbar.

Es gab ein Hin und Her, ob wir das coraci (contre le racisme) am 
gleichen Wochenende machen wie das SOA Summer Open Air) und 
eine Kooperation machen. Wir hatten das angefangen so zu planen, aber 
das coraci hat jetzt beschlossen, dass gerade eine Bildungsreihe für sie 
mehr Sinn ergibt. Deswegen wird die Planung doch nicht zusammen 
stattfinden. Das SOA ist am 11.07. Wir suchen dringend noch Leute, die 
mitplanen. Falls ihr konkret einsteigen wollt: Montag um 14 Uhr ist unser 
nächstes Planungstreffen im Spre Büro Gebäude neun. Spread the word!

Wir sind in den Wahlvorbereitungen, die sind nächste Woche Dienstag 
bis Donnerstag. Erzählt allen davon, alle sollen wählen gehen. Ich bin 
insbesondere im Kontakt mit dem Wahlausschuss für die PR Arbeit, das 
zu bewerben.
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Leonie: Sagt Bescheid, wenn ihr noch was für die Website braucht 
dafür!

Spres: Danke!

Wir hatten unseren Workshop für Menschen, die daran interessiert sind, 
AStA Spres zu werden. Da waren zwei Menschen da, das war schön. 
Falls Ihr Euch das vorstellen könnt oder Menschen, die ihr kennt, mega 
cool! Wir suchen auch akut für StuPa Vorsitz Menschen und eine*n neue 
Personalreferent*en. Der Spre Workshop ist am Donnerstag um 1730 
nach der Asta Sitzung.

Wir haben regelmäßig HoPolarbären Treffen StuPa Vorsitz, 
studentische Senator*innen, Referent*inenn für Hochschulpolitik und 
wir), um hochschulpolitische Themen zu besprechen. Wir haben über 
viele verschiedene Dinge geredet. Zum Beispiel über den Stiftungsrat 
(wir sind eine Stiftungsuni), der neue Personen sucht. Außerdem haben 
wir darüber geredet, dass wir eine Zivilklausel fordern. Das ist was Unis 
in ihre Präambel schreiben können, dass sie nur für nicht-militärische 
Zwecke forschen. Wir haben es in der Präambel minimal und in der 
Nachhaltigkeitsordnung ein bisschen, aber nicht so, dass es sich 
rechtlich bindend anfühlt. Die Studierenden im Senat stellen darum 
einen Antrag im Senat, der nächsten Mittwoch diskutiert wird. Es kommt 
zudem noch eine Pressemitteilung raus vom StuPa Vorsitz. Die wird an 
Lüneburger Zeitungen etc geschickt. Wir wünschen uns an der 
Leuphana, dass nur zu nichtmilitärischen Zwecken geforscht wird und. 
machen das damit publik.
Wir haben noch über Studium und Qualitätsmittel geredet, weil es 
wurden gerade 500 000 Euro für die Uni hier gegeben, um Studium und 
Lehre zu verbessern, da können gerade Vorschläge für Projekte 
eingereicht werden. Die Uni hat auf jeden Fall Vorschläge. Wir wollen 
auch Vorschläge machen. Wenn ihr konkrete Ideen habt, was ihr mit so 
viel Geld machen würdet, let us know!
Wir haben auch über das Gemälde von Daniel Mann an der Wand 
draußen gesprochen. Da ist ein Hakenkreuz drin. Wir nehmen nochmal 
Kontakt mit Daniel Mann auf und haben einen Vorschlag erarbeitet, wie 
wir damit umgehen können. 

PFUI Muss das in Kooperation mit dem Künstler passieren?
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Spres: Das wurde schonmal übersprayed und der Künstler fand das 
nicht schlimm, aber die Uni hat das wieder hingezeichnet, weil das 
steht unter Kunstfreiheit. Wir wollen uns eine Erlaubnis vom Künstler 
holen, damit wir nur noch mit der Uni verhandeln müssen. Dass es 
übermalt wird und wiederhergestellt wird passiert immer wieder.

Leonie: Gibt es noch mehr Infos dazu? Erklärung wäre ja schonmal 
besser, als wenn das Symbol einfach nur da ist.

Spres: Es gibt kein Konzept, das von dem Künstler selbst 
ausgearbeitet wurde und auch auf Nachfrage von uns in einem 
Telefonat hat er nicht ganz benennen können, warum er das da 
platziert hat. Es gibt zwei Artikel, die probieren das zu erklären, 
vielleicht hängt es mit seiner Herkunft aus China zusammen und 
dass das Symbol dort für etwas anderes steht. Da es aber keine 
Stellungnahme vom Künstler gibt, ist es Interpretationssache von 
anderen Menschen, ob mit dem Symbol ein Diskurs aufgemacht 
werden soll oder es reproduziert werden soll.

Theater: Ja und hier ist es unangebracht, weil hier war ja ein Nazi 
Ort.

Leonie: Ja oder es hat Potenzial für Bildungsarbeit. 

Spres: Wobei der Diskurs darüber, was der Campus früher war, erst 
kam, als das Symbol da war. Vielleicht hat es den Diskurs auch 
angestoßen. Es ist also nicht nur ein Hakenkreuz an der Wand, aber 
vielleicht trotzdem nicht zeitgemäß.

Spres: Fazit: Wir hätten gerne eine Info drunter, wir sind da auch 
offen für. Aber wir wollen es eigentlich weg.

Wir haben uns mit Michaela, der Leitung vom College, getroffen. Es ging 
viel um Lehrevaluation. Das ist die Online Umfrage, die man am Ende 
vom Semester immer ausfüllt. Und in der Mitte und am Ende des 
Studiums gibt es auch Feedbackömöglichkeit. Es gibt zudem 
Qualitätszirkel. Die Ordnung soll dafür bald geändert werden. Wir finden 
das System funktioniert momentan nicht so gut, weil dem Feedback 
selten Taten folgen. Das macht es zwecklos. Da sind wir in Kontakt mit 
Menschen vom Lehrservice. Die hatten uns Punkte mitgegeben, die wir 
an das College weitertragen sollten, gerade bezüglich des 
Komplementärstudiums. 
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Letzten Donnerstag war 8.5. Wir haben hier im AStA einen Feiertag 
ausgerufen. Wir haben eine Pressemitteilung gemacht mit der Forderung 
an die Uni, dass sie einen akademischen Feiertag ausrufen soll. Wir 
hatten im Vorhinein auch mit Hr Spoun und Hr Brei darüber geredet, 
daraufhin hatten sie ein Podiumsdiskussion veranstaltet. Cool, dass sie 
das gemacht haben, noch cooler wäre, wenn sie Lehrveranstaltung mit 
Workshops zum Thema ersetzen an dem Tag. Hier vom AStA haben wir 
auch eine Campustour veranstaltet. Danke an das Ökologisch für die 
Vorarbeit. Es kamen richtig viele Leute und es gab viel positives 
Feedback. Viele haben Lust, zu sowas zu arbeiten. E gibt auch den AK 
Campusgeschichte, eine Initiativen von vor ein paar Jahren. Teil von 
deren Zielen ist, dass es Stelen auf dem Campus gibt. Diese sind jetzt 
aktiv in Planung. Vor dem Zentralgebäude und auf Weg von 
Bushaltestelle zum Campus. Und Informationsplatten an den Gebäuden. 
Die Texte dafür sind fertig, vielleicht gibt es die Stelen Ende des Jahres 
noch, toi toi toi. Ich bin sehr motiviert, das aufleben zu lassen. Meldet 
Euch gerne, wenn ihr das auch seid. Wir wollen auch vielleicht einmal im 
Monat eine Campustour geben, weil so viel Interesse aufkam.

Ihr habt ja die Bildungsreihe zum Thema Antisemitismus und 
antimuslimischer Rassismus mit ins Leben gerufen. Die sind fleißig und 
haben die ersten Workshops in Planung. Im Juni und Juli gibt es 
Veranstaltungen. Wir haben uns mit ihnen getroffen.

Zwei der Spres haben sich außerdem mit Julia Verlinden getroffen, das 
ist eine Bundestagsabgeordnete der Grünen, die in Lüneburg ansässig 
ist. Sie war sehr sympathisch. Wir haben darüber geredete, wie sie 
unsere Themen vertreten kann. Es war produktiv.

Wir planen gerade die Übergabe an die neuen Spres.

Ich (eine*r der Spres) fahre am Dienstag zur Landes ASten Konferenz 
nach Hannover. Wir kommen auf dieser auf Niedersachsenebene 
zusammen und schauen was wir machen können. Wir hatten ja eine 
Petition Solidarität statt Sparzwang) ins Leben gerufen und können 
diese im Petitionsausschuss (in diesem sitzen Menschen der 
Landesregierung  25min lang vortragen. Das bereiten wir zusammen 
vor. Wir wollen das Ministerium und alle Mitglieder des Landtags, die da 
sind, überzeugen, mehr Geld in das Studierendenwerk zu stecken. Zwei 
Wochen später, am 11.06., tagt der Petitionsausschuss.
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Wir treffen uns nächste Woche wieder mit den HoPolarbären, in dem der 
Stupa Vorsitz, die die Senator*innen, die Hochschulpolitik-
Referent*innen und die AStASpres sitzen. Wir reden wieder drüber: Wie 
soll es politisch im AStA weiter gehen?

Wir treffen uns auch mit Phillip Main. Er ist Abgeordneter im Landtag von 
SPD für Landkreis Lüneburg und hatte uns angefragt, ob wir uns mit ihm 
treffen wollen. Das machen wir, weil es spannend ist, dass die SPD 
regiert ind wir vielleicht so studentische Themen populär machen 
können.

Eine der Spres hat sich die letzten Wochen und Monate mit allen FGVen 
Fachgruppenvertretungen) getroffen und Einzelgespräche mit ihnen 
geführt. Laut Satzung gibt es einen FGVRat, also ein Gremium aller 
FGVen, aber den gibt es nicht wirklich momentan. Wir überlegen, 
inwieweit wir solch einen Rat aufbauen und institutionalisieren können, 
vielleicht könnten wir auch eine Aufwandsentschädigung einrichten, um 
das ins Laufen zu bringen. Das wäre gut, um Lehre überwachen zu 
können.

Das steht an:

Wir wurden angefragt für eine Campus Tour für 11 Studis aus Texas, die 
Tour ist auf englisch. Wir Spres haben leider keine Zeit. Deswegen 
suchen wir Menschen, die diese geben könnten. Es gibt Materialien 
dazu. Es gibt auch eine Telegramm Gruppe, wenn ihr Lust habt 
mitzumachen. Es geht um den 19./20. Bitte meldet euch bis heute 
Abend, wenn ihr mitmachen wollt.

Es gibt einen Kongress vom fzs (freier zusammenschluss von 
student*innenschaften, siehe auch weiter oben). Es geht um 
Antifeminismus an Hochschulen. Er findet vom 22.25.5. statt. Falls ihr 
Interesse habt oder das verbreiten wollt, wär das cool. Scannt den QR 
Code oder googlet die Veranstaltung. Das ist in Frankfurt in der Göthe 
Universität und kostenlos. Es gibt FLINTA* Schlafräume.

Wir haben eine Tabelle erstellt auf unserem geteiltem Notion. Wir 
können dort sammeln, wer gerade Referent*in ist und wer sich nochmal 
aufstellen lässt, bzw wer schon neue Menschen gefunden hat und wer 
dabei strugglet. Tragt Euch da gerne ein. Ihr habt nur Zugriff mit den 
Mailadressen von Eurem Referat.
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In Lüneburg gibt es immer die Wandelwoche, das ist ein großes Format 
mit Workshops und Märkten. Die findet vom 6.14.9. statt. Es ist 
unpraktisch, dass wir uns jetzt anmelden müssten, wenn wir mitmachen 
wollen würden - die Deadline ist der 31.5. Wir wissen nicht, ob die neuen 
Spres das machen wollen. Aber wenn ihr keinen großen Wechsel habt, 
könnt ihr das vielleicht schon entscheiden, das ist eigentlich total cool. 
Herzliche Einladung da teilzunehmen. Es ist prima, um über den Campus 
hinaus zu wirken. Man muss aber konkret ein Event vorschlagen.

VAKUUM Unterstützen die bei der Raumfindung?

Spres: Das steht leider nicht dabei. Falls ihr Interesse habt, klickt 
Euch mal durch.

Mitteilungen aus den Referaten
Theater: Wir waren letztes Wochenende auf Theaterfahrt. Das war sehr 
cool. Es waren viele, nicht alle, dabei. Wir sind zusammengewachsen. Wir 
sind tief in der Probenarbeit für unserer Aufführung. Das wird toll. 18.,19. und 
20.07. in der Kulturbäckerei.

Unikino: Wir haben seit der letzten Sitzung mehrere Filme gezeigt. Sie waren 
gut besucht. Am Dienstag haben wir einen ungarischen Film gezeigt, 
ungarische Exchange Students haben sich sehr darüber gefreut. Und 
nachher zeigen wir direkt nochmal einen Film in Kooperation mit dem antira. 
Der Eintritt nachher ist kostenlos. Wir sind ein, zwei neue Leute, die noch 
länger in Lüneburg bleiben. Wir überlegen, ein How To Unikino zu machen, 
weil viele noch nicht so richtig den Einstieg gefunden haben und wissen, 
was Referent*innen machen usw. 

Spres: Ich bin gerade auch dabei, ein Onboarding für neue 
Referent*innen zu erstellen. Es gibt ein Q And A auf englisch. Es geht um 
generelle Dinge, es gibt einen Teil zu den AStA Sitzungen usw. Das 
Ganze ist belegt mit Paragraphen aus der Satzung. Das würde ich auch 
nochmal in der Sitzung hier vorstellen, dann können wir abgleichen, ob 
das gerade auch so passiert. Das könnt ihr auf notion finden. Auf General 
der AStA Home Seite.

Öko?Logisch! Das Ökologisch hat ein bisschen geschlafen in letzter Zeit. 
Es tut mir Leid, dass ich lange nicht das war. Aber wir stehen gerade wieder 
auf. Alle Aktive waren im Ausland und wir haben zwei neue Aktive 
gewonnen. Jetzt haben wir mit einem Picknick gestartet. Momentan könnte 
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es sein, dass wir wieder 8 Leute sind. Das wäre prima. Wir haben direkt zwei
Brunchtermine festgesetzt, wir sind zurück!

PFUI Wir machen gerade nichts außer die StuPa Wahl. Kommt alle zur 
Podiumsdiskussion am Monatg! Und geht wählen! Nächste AStA Sitzung 
haben wir genaueres zu erzählen. Wir sind auch in Kontakt zu den 
Menschen mit der Wanderausstellung getreten, aber die haben sich noch 
nicht gemeldet.

Spres: War es eine bewusste Entscheidung, dass ihr “Politikreferatˮ und 
nicht “PFUIˮ auf Eure Plakate geschrieben habt?

PFUI Das weiß ich gerade nicht. Ein Problem von uns ist auch, dass viele 
Mails im Spam landen, wegen unserem unkonventionellen Namen.

Unikino: Von uns gab es auch interessierte Menschen für die 
Wanderausstellung, aber wir hatten keine Infos mehr.

PFUI Ja, wir setzen Euch in den CC beim Mails schreiben, vielleicht 
könnten wir zusammen arbeiten.

VAKUUM Wir hatten das Brass Riot Konzert, das war ziemlich gut und voll. 
Jetzt planen wir einige Workshops. Wir starten mit einem Light Mapping 
Workshop. Das wird krass. Ansonsten wollen wir Schmuck machen und evtl. 
mit der Werkstatt kooperieren. Vielleicht ein DJ Workshop. Poetry Slam 
vielleicht. Workshop Wednesdays soll das Format heißen.

ARCHIPEL Wir haben gerade ein großes Projekt begonnen mit einem Peer 
Mentoring für neue Studierende mit Beeinträchtigung. Wir haben dafür viele 
Kapazitäten für Anträge und Papierarbeit verwendet. Es sieht sehr gut aus 
gerade, aber es war echt viel Bürokratie, jetzt sind wir erstmal in einem low. 

Spres: Was genau habt ihr beantragt?

ARCHIPEL Wir haben Extra-Mittel beantragt, um das Projekt unabhängig 
vom AStA zu finanzieren. Das Ziel ist auch, mehrere Stellen einzurichten, 
die das betreuen. Auch, damit das Projekt langfristig ist. Gerade mit dem 
Sonderfond zu einem Inklusionsprojekt vom Land ist es recht sicher, 
dass der Antrag durch geht.

Spres: Vielen Dank an Euch!

TOP 4: Check-in von unserer Webmasterin Leonie
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Leonie: Hallo! Ich bin Webmasterin. Ich bin damit mitverantwortlich dafür, 
was auf den Referatsseiten steht. Ihr seid für den Inhalt verantwortlich und 
ich dafür, das zu managen. Kann ich etwas tun oder kann ich Euch darin 
unterstützen, den Inhalt Eurer Websiten auf den neusten Stand zu bringen? 
Bitte ruft alle Eure Website jetzt auf und schaut besonders darauf, ob die 
Referent*innen-Namen aktuell sind. 

PFUI Oh, das wurde lange nicht geupdated.

Leonie: Genau, guckt Euch auch an, ob ihr mit dem Inhalt übereinstimmt. Ich 
bin Fan davon, wenn Referatsseiten Überschriften bekommen, das hilft für 
die Orientierung. Wir könnten einen Steckbrief machen und somit die 
Informationsübersicht für alle Referate vereinheitlichen. Bis jetzt war das 
vielen zu viel Aufwand. Aber teilt vielleicht ab jetzt Eure Seiten danach auf, 
wer ihr seid, was ihr macht und wo man Euch findet. Als Vorlage könnt ihr 
auf die Seite des HoPo Referats schauen.
Das nächste, was ich fragen wollte: Habt ihr Zugang zu Eurer Website? Habt 
ihr die schonmal bearbeitet? Wenn nein, schreibt mir gerne eine Email: 
webmaster@asta-lueneburg.de, dann gebe ich Euch Zugangsdaten. Wie 
man eine Website aktualisiert, dazu gibt es eine Anleitungswebsite, die heißt 
guide.asta-lg.de. Da steht auch wie man sich einloggt usw. Wenn ihr nicht 
IT-affin seid, schickt mir gerne, was ihr geändert haben wollt, ich werde 
dafür bezahlt, das zu tun. Ich kann mich auch mit Euch zusammensetzen 
und Euch einen Crashkurs geben. Es ist einfach cool, wenn die Websiten 
genutzt werden. Falls ihr gerade sowieso Übergabedokumente erstellt, 
könnt ihr Informationen zu den Websites auch direkt da rein schreiben, 
sodass Eure Nachfolgerinnen das direkt wissen. Bedenkt, dass mit der Wahl 
von neuen Referent*innen die Namen und die Seitenleiste wieder aktualisiert 
werden müssen und am besten das Passwort erneuert wird. Ich werde Euch 
auch daran erinnern.

Leonie: Ich habe endlich einen Client gefunden mit denen man Instagram 
Feeds mit Websites verbinden kann. Das hat gerade noch Probleme, aber 
wird bestimmt bald funktionieren. Wer hat aktive Instagram-accounts?  
viele
Das ist dann cool für Euch, dann können wir das verknüpfen. Auch Leute, 
die keinen Insta Account haben, können dann auf der Website die Posts 
sehen. Wenn ich das für Euer Referat umsetzen soll, schreibt mir eine Email 
mit dem Passwort von Eurem Instagram-account. Cool ist, wenn Leute sich 
verantwortlich dafür fühlen, Eure Website immer mal wieder abzuchecken, 
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Veränderungen nehme ich gerne für Euch vor. Habt ihr noch Fragen oder 
Anmerkungen?  
nein

TOP 5: Diskussion über Erwartungen und 
Wünsche
Spres: Dann kommen wir zur Diskussion zu Erwartungen und Wünschen für 
diese Sitzung. Wir könnten dafür in Dreiergruppen zusammengehen und 
darüber reden, was uns an dem momentanen Format der Sitzung gut gefällt 
und was wir gerne anders haben würden und wie. Ich habe das Gefühl, 
dieses Treffen ist etwas verdrossen. Vielleicht hat ja wer eine Idee. Ich habe 
Materialien mitgebracht, die könnt ihr Euch nehmen.

 Die AStA Sitzung teilt sich in zwei Kleingruppen auf und redet 
darüber, was Leuten an der Sitzung gefällt und was diskussionswürdig 
ist.

Spres: Als Vorschlag: Wir sammeln die Themen jetzt und diskutieren sie 
häppchenweise in den kommenden Sitzungen. Das Ganze geben wir dann 
als learning an die neue AStA Sitzung weiter. Findet ihr das gut?  
allgemeine Zustimmung

Gesammelte Ideen:

Was uns gefällt: Einstiegsfragen, dass wir auf notion sind, das Motto-
Tier

Was man ändern könnte:

Snackplan einführen?

Infonachricht nach der Sitzung mit Wichtigstem?

Mehr Infos von Spres über deren Arbeit?

AStASitzungs Projekte?

Informationsoverload in Telegrammgruppe, Telegramm als App 
nervig → notion oder Mail?

Infos mehr komprimieren; Informationsweitertragung funktioniert 
nicht richtig, weil auch viel nicht konkret relevant für die Referate ist 
und die Referatsplena Zeitdruck haben, dadurch erzählen 
Referent*innen nicht alles weiter  Kurzprotokoll gute Idee
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Untergruppen bilden in Chats/Telegrammchannels

Zugänglichere Sprache in Sitzungen, weniger Abkürzungen

AStA Kalender mehr nutzen? Möglichkeit, ihn zu abonnieren?

Es wird ab jetzt auf notion ein Abkürzungsverzeichnis mit Englischen 
Übersetzungen geben

Neue AStA Sitzung am Anfang für alle öffnen und nicht nur für 
Referent*innen  Hemmschwelle für Vertretungen (wenn 
Referent*innen krank sind) zur Sitzung zu kommen senken

Was ist der Modus der Sitzung? Updates geben oder 
zusammenarbeiten? Plenum oder chillen? Ist es ernster oder 
lockerer? Müssen wir das festlegen? Selbstverständnis etablieren? 
Gerade mit den oder für die neuen Referent*innen

Spres machen Vernetzung mit Stadt, zum Beispiel ist ein*e Spre im 
Netzwerk Gegen Rechts und das könnte auch das PFUI oder antira 
interessieren.  Ein*e Spre ist auch  im Antidiskriminierungsausschuss 
der Stadt, da könnte auch das ARCHIPEL hingehen.   Welche Rolle 
haben Referent*innen im Hochschulkosmos? Nur Eure Projekte oder 
alles darüber hinaus? Hintergrund: an anderen Unis gibt es keine 
Spres, da machen alles Referent*innen.

TOP 6: Notion
Spres: Hat die Übergabe zu Notion geklappt, baucht ihr noch Support? wenn
ihr noch nicht bei notion seid, meldet euch bei den Spres, dann können wir 
uns nochmal zusammensetzen und Euch beim Umziehen helfen.

TOP 7: Various
Es gibt ab jetzt immer ein Kurzprotokoll von der Sitzung

Das PFUI organisiert die Wahlen und sucht dringend noch wen, der die 
Podiumsdiskussion dazu am Montag moderieren könnte. Falls sich das 
wer vorstellen könnte, meldet Euch gerne. Die Podiumsdiskussion ist um 
19Uhr.

PFUI Wie sicher ist der Campus, ist es möglich, dass wir hier auf dem 
Campus Leute übernachten lassen? 
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Spres: Es ist sehr kompliziert, rechtlich ist das schwierig, 
Vizepräsident muss zustimmen. Gebäudemanagement redet auch 
mit. Man bekommt kaum eine Genehmigung. 

Sitzungsende
Da es keine weiteren Fragen gibt, schließt Hannah Sprecher*in) die Sitzung 
um 1747 Uhr.
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